
آرمان ملی: وضعیت اقتصادی مردم ایران 
طی  سال  های گذشته به سمتی پیش رفته 
که خانه دار شدن برای بسیاری از خانوارها 
و اشخاص به رویایی دست نیافتنی بدل 
شده؛ هرازچندگاهی رسانه ها با ارائه آماری 
از تعداد سال های طولانی)گاهی بیش از 
100 سال( را برمی شمارند که اقشار معمولی 
جامعه می توانند با درآمد خود و در صورت 
پس انداز همه آن، خانه دار شوند. گزارش ها و 
مشاهداتی که از وضعیت پشت بام خوابی تا 
کانکس نشینی شهروندان حکایت می کنند، 
گویای بدتر شدن وضعیت مسکن در کشور 
هستند. کانکسی که پیش از این آن هم به 
صورت محدود در اختیار زلزله زده های کشور 
قرار می گرفت؛ همان خانه آهنی کوچکی که 
زلزله  زده ها زندگی را در آن می گذراندند، 
بعدتر به محل های زندگی نه برای زلزله زده ها 
که  برخی بدل شد. حالا وضعیت به جایی 
رسیده که مستاجران دنبال کانتینر می گردند 
تا وسایلشان را آنجا بگذارند و خود را بی خیال 
شوند به این معنا که به هر طریقی شب را صبح 
و صبح را شب کنند؛ منزل دوستی، آشنایی یا 
والدینی اگر آن ها جایی برای زندگی داشته 

باشند. 
   تهران، شهروندانش را بیرون می کند!

اطراف تهران، انبارهای کانتینری وجود 
دارد که مستاجران آن ها را برای تلنبار کردن 
وسیله ها و اثاثیه منزل خود اجاره کرده اند. 
اگر مستاجر باشید، این وضعیت زیاد برای 
شما تعجب برانگیز نیست. اینطور که گفته 
می شود، در سال های گذشته، این کانتینرها 
بیشتر برای انبار تجهیزات کارگاه ها، مطب ها 
و دفاتر اداری مورد استفاده قرار می گرفت اما 

امروز، تغییر کاربری تعداد زیادی از آن ها به 
گفته فراز )نشریه اینترنتی(،  به منظور انبار 
اثاث خانه ها، پرده از یک واقعیت تلخ برمی دارد: 

تهران، شهروندانش را بیرون می کند!
بدترین  البته  خانه ها  شدن  کوچک تر 
اتفاقی نیست که به خاطر اجاره  های نجومی 
و سرسام آور برای مستأجران می افتد. کار 
اکنون به جایی رسیده که بسیاری از خانواده ها 
دیگر توان اجاره یک واحد با حداقل متراژ را 
هم ندارند و به ناچار اسباب و اثاثیه خود را در 
کانتینرهای حاشیه  پایتخت انبار می کنند و 
خودشان به خانه پدر و مادر بازمی گردند یا به 

شهرستان مهاجرت می کنند. 
انبارداران اطراف تهران، می گویند که 
بسیاری از خانواده ها، اثاث منزل شان را با 
قراردادهای یک ساله و دوساله در کانتینرها 

انبار می کردند اما پس از پرداخت کرایه ماه 
اول، دیگر خبری از پرداخت های بعدی نبود. 
یعنی در واقع، خانواده های به حاشیه  رانده 
 شده یا ناچار به مهاجرت، پس از کوچ اجباری 
قید وسایل و اثاثیه منزل شان را می زنند. البته 
انباردارها پس از مدتی، فکر این جا را نیز کردند. 
حالا شما برای انبار اثاث منزل خود، باید اجاره 

۶ ماه یک کانتینر را پیش پرداخت کنید. 
بنا به آخرین آمار، به طور میانگین حدود 
۷0درصد از درآمدهای هر خانوار ایرانی، 
صرف اجاره مسکن می شود. طبق آخرین 
آماری که روزنامه دنیای اقتصاد از وضعیت 
اجاره خانه در جنوب تهران منتشر کرده، 
هزینه رهن کامل یک خانه ۵0 متری در محله 
»سی متری جی«، ۴۵0 میلیون تومان است. 
نخستین دردسر کوچک تر شدن خانه های 

اجاره نشینان و به حاشیه رانده شدن شهروندان، 
روی دست ماندن اثاثیه منزل شان است و 
کم هزینه ترین راهی که رگه هایی از امید 
نیمه جانی در آن دیده  می شود، انبار کردن این 
اثاثیه در مکانی ارزان است. مساله قابل توجه 
دیگر، کاهش روزافزون تعداد کانتینرهای 
اجاره ای است. آن طور که پیداست، تقاضای 
خانوارهای تهرانی برای انبار اثاثیه منزل شان 
به قدری افزایش پیدا کرده که پیدا کردن 
کانتینرهای خالی را با مشکل مواجه کرده 
است. همه می دانند که حالا چه قدر قیمت 
اسباب و وسایل منزل بالا رفته؛ به قدری 
که اگر وسیله ای آسیب ببیند یا خراب شود 
دیگر امکان خرید دوباره برای مردم عادی 
و شهروندان معمولی وجود ندارد. شاید به 
همین دلیل باشد که مستاجران و خانه به 
دوشان پایتخت )بر اساس اطلاعات موجود( 
وقتی جایی برای زندگی خود پیدا نکرده اند 
به دنبال جایی برای انبار کردن وسایل دست 
نیافتنی خود هستند. اردیبهشت امسال، 
نایب رئیس فراکسیون انقلاب مجلس اعلام 
کرد که ۴0 درصد خانوارهای ایرانی مستاجر 
هستند. محسن پیرهادی در چنین شرایطی 
به وضعیت خانه های خالی هم اشاره ای کرد 
و توضیح داد که بالغ بر ۲ میلیون و ۶00 
هزار خانه رها شده داریم. هنوز سیاست ها 
و وعده های دولت برای ساخت خانه ها و در 
اختیار قرار دادن مسکن به بی خانه ها عملی 
نشده و اخباری از نحوه ها و اشکال مختلف 
زندگی مستاجران و خانه به دوشان شنیده 
می شود؛ یک نمونه زندگی چندین خانوار 
در جایی که اگر نامش را آلونک بگذاریم، پر 

بیراه نرفته ایم.
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 وضعیت، اورژانسی نشود!
ادامه از صفحه اول |  شهرداری ها که معمولا بودجه ای از 
دولت دریافت نکرده و عمدتا از طریق شهروندان و از عوارض 
شــهری، هزینه های خود را تامین می کنند. ما شاهدیم که 
در دوران جدید، در آمدهای شــهری  بعضا در جاهایی هزینه 
می شود که نسبت آن با خدمت رسانی تا حدی مجهول است 
از جمله اینکه ما شاهد این باشیم که هزینه های زیادی بابت 
تابلوهای شهری که عمدتا وظیفه ســازمان های دیگر است 
، انجام می شود یا شــاهدیم که علی رغم اینکه شهروندان به 
خصوص در این ایام نیازمند یک سری خدمت رسانی ها هستند 
که برای آن هزینه ای صرف نمی شود مثل از بین رفتن فضای 
سبز شهری و رنج شهروندان در گرمایی که گرفتار آن شده اند.  
همانطور که گفته شد، همه  کشورها اقدامات متعددی را انجام 
می دهند از پیشگیری بابت آسیب ها بگیرید تا اقدامات حین 
بحران و اقدامات پس از آن که نیازمنــد برنامه ریزی و اجرا و 
هزینه هایی اســت و اقدامات متعددی توسط شهرداری های 
کشورها انجام می شود از آموزش به شهروندان بگیرید تا تمهید 
مقدمات سلامتی و بهداشتی و موضوعات مربوط به کلینیک 
درمانی و همچنین بحث در دسترس قرار دادن آب آشامیدنی 
در اقصی نقاط شهر تا اقدامات پس از بحران که بحث تجهیز 
مراکز درمانی در آن جای می گیرد. کمک به تجهیز شــهر به 
وسایل سرمایشی، کمک به مراکز درمانی، آموزش شهروندان و 
همچنین خدمت رسانی به شهروندان و پیشگیری از گرمازدگی 
به خصوص در بحث فضای سبز شهری است؛ اقداماتی که در 
زمان شورای شهر پنجم سعی می شد به دقت صورت گرفته تا 

مانع از گرمازدگی شهروندان شود.

یادداشت

 اجازه مازوت سوزی به نیروگاه ها 
مهدی پیرهادی، عضو شورای شهر تهران، گفته: همواره یکی 
از مشکلات ما محدودیت مراکز معاینه فنی در شهر تهران بود و 
اقدامات ارزشمندی به جهت بهبود وضعیت مراکز معاینه فنی 
انجام شده است. همچنین به علت عدم دسترسی ها شهروندان در 
صف های طولانی برای حضور در مراکز معاینه فنی می ایستادند 
که اکنون توسعه این خطوط باعث می شود شهروندان دسترسی 
راحت تر داشته باشند.  او افزوده: یکی از موضوعات در تشخیص 
آلایندگی ها معاینه فنی اســت چرا که با معاینه فنی خودروها 
آلایندگی تشخیص داده می شود و هرچه این مراکز افزایش یابد به 
کاهش آلودگی هوا کمک می شود. بیش از ۸0 درصد آلایندگی ها 
از وسایل نقلیه سواری نشأت می گیرد و هرچه معاینه فنی دقیق 
صورت گیرد، می توان نسبت به کاهش این آلاینده ها اقدام کرد. 
این عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه افتتاح چندین مجموعه 
مرکز معاینه فنی ناشی از اهتمام مدیریت جدید معاینه فنی تهران 
است، افزوده: ما در حوزه آلودگی هوا امیدی به بهبود نداریم گرچه 

شهرداری تمام تلاش خود را می کند. 
به گفته پیرهادی سایر دستگاه های متولی در جهت مقابله با 
آلودگی هوا مانند وزارت نیرو، وزارتخانه های نفت و صمت باید پیش 
قدم این حوزه باشند، در صورتی که اقدامی شکل نمی گیرد و هر 

از گاهی جلسات اضطراری تشکیل و بی نتیجه به پایان می رسد. 
او با بیان اینکه وزارت نیرو وظیفه خود در حوزه کاهش آلایندگی 
را انجام نمی دهد، تاکید کرده: این در حالی اســت که در فصل 
زمســتان کمی دورتر از تهران اجازه مازوت سوزی به نیروگاه ها 
را می دهد. میلیون ها موتورسیکلت در شهر تهران فرسوده است 
و دستگاه هایی که در دولت قبل مجوز تولید کاربراتوری گرفتند، 

اکنون مقصر آلودگی هستند. 

نگــره

اخبار کوتــــاه

 
جمع آوری افراد معتاد

چرا جدیدا افراد معتاد را از سطح خیابان ها جمع آوری 
نمی کنند. قبلا هر معتادی را در خیابان می دیدند برای اینکه آن 
فرد معتاد را ترک دهند او را به کمپ می بردند ولی در حال حاضر 
اکثر معتادان در پارک ها،  روی پل های عابر پیاده، کنار خیابان ها 
و... افتاده اند و مواد مصرف می کنند. از مسئولان نیروی انتظامی 

تقاضا داریم که این افراد را از سطح شهر جمع آوری کنند. 
اسلامی از تهران

مشکلات مستاجران
متاسفانه عده ای از صاحبخانه ها به شرایط اقتصادی و 
مشکلات مستاجران توجهی ندارند و هر میزانی که دلشان 
خواست اجاره خانه را تعیین می کنند و هیچ قانونی هم وجود 
ندارد که به میزان کرایه ها و چگونگی ثبت آنها در دفاتر املاک 
رسیدگی کند. امیدواریم مجریان قانون برای حمایت از اقشار 
آسیب پذیر جامعه طرحی را تدوین و در مجلس شورای 

اسلامی مورد بررسی و تصویب قرار دهند. 
یک شهروند از تهران

گرانی در فرودگاه
قیمت ها در تمام غرفه های فرودگاه )مهر آباد( سرسام  آور 
گران است اگر احتیاج به خرید داشته باشید، متوجه می شوید 
همه قیمت ها تقریبا ۲ الی 3 برابر داخل شهر است. آیا کنترلی 
بر این غرفه ها می شود؟ از مسئولان ذیربط تقاضا داریم این 

موضوع را بررسی نمایند. 
نمازی از تهران

اجاره خانه 
قیمت خانه و اجاره آن همچنان بالاست و مردم را با 
مشکلاتی مواجه ساخته است. از مسئولان خواهشمندیم برای 
کاهش نرخ های بی ضابطه مسکن چاره ای اساسی بیندیشند. 
مستاجران کم درآمد جامعه باید تا چه زمانی با این مشکل 

دست و پنجه نرم کنند؟
طلایی از تهران

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

وضعیت نابسامان مستاجران، آنها را با پدیده ای جدید مواجه کرده است؛

در جست وجوی کانتینر تا پیدا کردن یک سقف 

  نمرات دانش آموزان
 افت نکرده است

وزیر آموزش و پرورش، گفته نمرات امتحان 
نهایی دانش آموزان افت نکرده، »واقعی« شده. 
رضا مراد صحرایی توضیح داده  امتحانات نهایی 
اخیر، اولین و جامع ترین امتحان استاندارد ما 
در طول تاریخ آموزش و پرورش بوده است.  
وزیر آموزش و پرورش درباره دلایل افت نمره 
دانش آموزان در امتحانات نهایی اظهارکرد: 
امتحانات نهایی اخیر، اولین و جامع ترین 
امتحان استاندارد ما در طول تاریخ آموزش و 
پرورش بوده است که براساس استانداردها و 
شاخص های ملی و بین المللی، آزمونی یکپارچه 
در سراسر کشور گرفته شده و نمره ای از آن به 
دست آمده است. مراد صحرایی، افزوده: اعتقاد 
بنده بر این است که نمره دانش آموزان در این 
امتحانات افت نکرده بلکه واقعی شده است؛ 
زیرا در امتحانات قبلی، چنین استانداردهایی 
در سطح ملی وجود نداشته است. درحال 
حاضر ما باتوجه به این نمرات، داده هایی قابل 
اعتماد داریم که باید براساس آن ها برنامه ریزی 
آموزشی کنیم. همچنین به مدارس کارنامه 
داده می شود که به عنوان مثال نمره  ریاضی 
هر مدرسه در این امتحانات، تا چه سطح و 
اندازه بوده است و معلمان باید برای افزایش 
سطح کیفی این درس، برنامه داشته باشند. او 
گفته: آن چیزی که در این زمینه اهمیت دارد 
این است که درحال حاضر ما یک نمره واقعی از 
دانش آموزان به دست آورده ایم زیرا هیچ کدام 
از نمرات قبلی واقعی نبودند. به اعتقاد بنده، 
تاثیر ۴0 درصد قطعی نمره امتحانات نهایی 
بر کنکور، اقدامی کاملا عادلانه و در راستای 
عدالت آموزشی بود زیرا نمره امتحانات نهایی 
آن ها، ۴0 درصد نمره کنکور را تشکیل می دهد 

که نسبت به گذشته واقعی تر شده است.

 تهران تا سه ماه آینده
 گرم تر از حد نرمال 

مازیار غلامی، مدیرکل اداره هواشناسی 
استان تهران از دمای متوسط یک درجه بیش 
از نرمال و بارش های در حد نرمال و حتی 
کمتر از نرمال طی سه ماه آینده خبر داده و 
گفته: در خوشبینانه ترین حالت و نرمال بودن 
بارش کماکان مدیریت منابع و مصارف آب در 
بخش های مختلف توصیه می شود. غلامی درباره 
وضعیت دمای تهران طی سه ماه آینده افزوده: 
تحلیل جدیدترین نقشه های پیش بینی فصلی 
بیانگر آن است که طی سه ماه آینده متوسط 
دمای هوا در سطح استان 0.۵ تا 1 و در بعضی 
نقاط 1 تا 1.۵ درجه سلسیوس بالاتر از نرمال 
برآورد شده و متوسط بارش استان در بهترین 
شرایط، در حد نرمال و با تمایل به کمتر از نرمال 
پیش بینی می شود. مدیرکل اداره هواشناسی 
استان تهران درباره وضعیت بارش های ماه 
گذشته گفته: تجزیه و تحلیل آمارهای دریافتی 
از ایستگاه های هواشناسی استان بیانگر آن است 
که در تیرماه 1۴0۲ ، تنها یک میلیمتر باران 
به صورت پهنه ای در استان تهران اتفاق افتاده 
است که نشان دهنده کاهش ۹1 درصدی بارش 

نسبت به دوره آماری بلندمدت است.
او افزوده: این موضوع در حالی است که از 
ابتدای سال زراعی مهر )1۴01( تا پایان تیر 
)1۴0۲( تنها 1۵۹ میلیمتر باران به صورت 
پهنه ای در استان تهران باریده که ۴1 درصد 

کاهش بارش در استان تهران را نشان می دهد.

برای حفاظت از یوزپلنگ ایرانی
غلامرضا ابدالی، مدیرکل دفتر حفاظت و 
مدیریت حیات وحش گفت: بر اساس جلسه 
کمیسیون ایمنی راه ها، سرعت مجاز خودروها 
در مسیر عباس آباد میامی جهت حفاظت از 
یوزپلنگ ایرانی از 110 به ۸0 کیلومتر بر ساعت 
کاهش یافت.  ابدالی گفت: فنس کشی، افزایش 
روشنایی نصب بیشتر تابلو و دوربین مدار بسته 
نیز از دیگر اقدامات مورد نیاز است که وزارت راه 
مسئولیت انجام آن را بر عهده دارد و برنامه هایی 
در دست کار قرار خواهد گرفت. جاده میامی 
عباس آباد در استان سمنان یکی از محورهای 
مواصلاتی جاده تهران مشهد است که از حاشیه 
مرز شمالی منطقه حفاظت  شده توران عبور 
می کند بر اساس پژوهش های صورت گرفته 
تصادفات جاده ای مهم ترین دلیل تلفات گونه 

ارزشمند یوزپلنگ ایرانی است. 

پژو ۲0۶؛ بیشترین تخلف سرعت 
رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران 
بزرگ بیشترین تخلفات سرعت در پایتخت را 
مربوط به خودروی پژو ۲0۶ دانست و درباره 
علت آن گفته: این خودرو در بین جوانان خیلی 
خواهان دارد و رانندگان اغلب هزینه های زیادی 
روی این خودرو انجام می دهند و آن را از حالت 
استاندارد خارج می کنند. به گزارش مرکز 
اطلاع رسانی پلیس راهور تهران بزرگ، سرهنگ 
علی اصغر شریفی افزوده: در برخورد با تخلفات 
حادثه ساز در سه ماهه اخیر بیشترین تخلف 
سرعت که توسط دوربین ها ثبت شده و پلیس 
در گشت های محسوس و نامحسوس با آن 
برخورد داشته اند، خودرویی بود که با بیش از 
1۸۵ کیلومتر بر ساعت در حال تردد بود که 
این خودرو متوقف و اعمال قانون شد. به گفته او 
بیشترین ارتکاب تخلف نیز بین ساعت های 1 تا 
۲ بامداد بوده که بزرگراه های شهر تهران خلوت 
است و این جسارت برای رانندگان پیش می آید 

تا با سرعت بیشتری رانندگی کنند.

آرمان ملی: فاطمه عباسی، معاون امور توانبخشی سازمان بهزیستی گفته آمار افراد 
رها شده در خیابان افزایش پیدا کرده؛ افرادی که عمدتا جزو سالمندان و  مجهول الهویه 

یا بیماران روان هستند. 
او طی مصاحبه ای درباره افزایش شمار افرادی که در خیابان رها می شوند صحبت به 
میان آورده و گفته: آمار افراد مجهول الهویه که در خیابان رها می شوند افزایش یافته  که 
این افراد بیشتر از سالمندان یا بیماران روان هستند و در خیابان رها می شوند. عباسی 
ادامه داده که برخی خانواده ها که دیگر توان نگهداری آنها را ندارند در خیابان رهایشان 

می کنند.
ایلنا به نقل از این معاون امور توانبخشی نوشته که در این میان تعداد بیماران روان بیشتر 
است و متاسفانه این افراد اغلب از دهک های پایین جامعه هستند و باید وزارت بهداشت در 
این خصوص پای کار بیاید و چون حمایتی از این افراد نمی شود و امکان بستری این افراد 

در بیمارستان های روانی وجود ندارد این افراد توسط خانواده رها می شوند.
او با اشاره به اینکه افراد بیمار روان یا سالمندانی که رها می شوند دارای خانواده هستند، 
افزوده: خانواده حاضر نیست برای نگهداری این افراد در مراکز، سهم خانوار را پرداخت 
کند و آن را در خیابان رها می کند و چون این افراد با حکم قضایی به ما ارجاع داده 
می شوند ما نمی توانیم بعد از شناسایی خانواده سهم خانوار را دریافت کنیم، البته این را 

هم بگویم که بسیاری از خانواده های این افراد اصلا شناسایی نمی شوند.
به گفته عباسی در حال حاضر 1۹1 خانه توانبخشی در ایران وجود دارد که از سالمندان 
و بیماران روانی مزمن نگهداری می کنند. او در خصوص مشکلات نگهداری این افراد نیز 
توضیح داده: در این خانه ها حداکثر تا 10 نفر از این افراد نگهداری می شوند و اقامت 
دارند. قطعا شرایط در این خانه ها بهتر از مراکز تجمیعی است. اما یارانه این خانه ها بیشتر 

از مراکز تجمیعی است و باید به ازای هر نفر ۶ میلیون و 300 هزار تومان یارانه پرداخت 
کنیم. از همین رو نیازمند این هستیم که بودجه لازم را برای راه اندازی این خانه ها در 

اختیار داشته باشیم و به همین دلیل نمی توانیم به سرعت این خانه ها را افزایش دهیم.
معاون امور توانبخشی سازمان بهزیستی کشور تصریح کرده: راه اندازی این خانه ها در 
برنامه دراز مدت ما قرار دارد و البته در شهرهایی این کار شروع شده، اما نظر ما این است 
افرادی که متقاضی راه اندازی مراکز هستند به سمت ایجاد خانه های کوچک بروند. افرادی 

که به این خانه ها نیز معرفی می شوند بیشتر افراد مجهول الهویه هستند.
نوزادان هم رها می شوند

باید به این مساله توجه کرد که رها کردن ها تنها متعلق به افراد کهنسال یا بیماران 
روان و حتی جسمی حرکتی نیست؛ نوزادان هم در خیابان و عمدتا در سطل های زباله 

رها می شوند.
خرداد 1۴01 بود که آماری از نوزادان رها شده در خیابان منتشر و گفته شد که بیش 
از ۹0درصد کودکان شرایط فرزندخواندگی ندارند. البته معاون فرهنگی و امور اجتماعی 
سازمان بهزیستی کشور در آن زمان، گفت: این آمارهایی که مطرح می شود روزانه چندین 

کودک رها می شوند، کذب محض است.
باید گفت در حالیکه مسئولان از آمار نزدیک به ۶0 کودک رها شده در خیابان، در یک 
سال، خبر دادند، برخی فعالان حقوق کودک و مددکاران اجتماعی، این آمار را بیشتر 

قلمداد می کنند. 
در خصوص سالمندان هم بد نیست به این نکته اشاره کنیم که در سال ۹۵، سازمان 
بهزیستی از افزایش تعداد سالمندان رها شده در خیابان ها خبر داد و گفت که  از هر 100 

سالمند 13 نفر تنها هستند.

معاون امور توانبخشی سازمان بهزیستی، خبر داده که برخی خانواده ها توان نگهداری فرزندان یا والدین خود را ندارند

افزایش رها کردن سالمندان و بیماران روان 

رئیس پلیس راهور فراجا  
گفته در سال های اخیر 
هیچ اقدامی برای ارتقای 
ایمنی خودروهای داخلی 
انجام نشده

 روزانه
  ۵۰ تا ۶۰ نفر 
در تصادفات 
رانندگی 
فوت 
می کنند

رئیس پلیس راهور فراجا با تاکید بر اینکه 
متاسفانه در سال های اخیر، دولت چندان 
موضوع کاهش تصادفات را جدی نگرفته 
است، گفته: در طول سال های اخیر بسیاری 
از کارهای اساسی نظیر نوسازی ناوگان، 
تجهیزات و امکانات پلیس، هلال احمر، 
اورژانس و... صورت نگرفته است و با وجود 
تاکیدات مکرر پلیس، توجه لازم به رفع نقاط 
حادثه خیز جاده ها نشده و هیچ اقدامی برای 
ارتقای ایمنی خودروهای داخلی انجام نشده 

است.
هادیان فر، درباره ارزیابی خود از مباحث 
مطرح شده در لایحه برنامه هفتم توسعه 
پیرامون کاهش تصادفات در سطح کشور ادامه 
داده: لایحه برنامه هفتم توسعه هم اکنون در 
مجلس شورای اسلامی در دست بررسی قرار 
دارد و نهایی نشده است. جدی ترین موضوعی 
که پلیس راهور در این برنامه پیگیری می کند، 
ایجاد هماهنگی  و  اعتبارات لازم  تامین 
بین دستگاه های مسئول در زمینه کاهش 
تصادفات است، چراکه در سال ۱۴۰۱ نزدیک 
۲۰ هزار نفر در سوانح رانندگی جان خود را 
از دست دادند و حدود ۳۷۸ هزار نفر نیز در 
این حوادث مجروح شدند. بنابراین حتما باید 
یک عزم ملی برای کاهش آمار تصادفات و کم 
شدن تعداد جان باختگان سوانح رانندگی در 
کشورمان ایجاد شود و می توان از ظرفیت 

برنامه هفتم در این زمینه استفاده کرد. 
او  افزوده: در حال حاضر روزانه ۵۰ تا ۶۰ نفر 
از هموطنان در تصادفات رانندگی در جاده ها و 
شهرها جان خود را از دست می دهند. براساس 
قوانین جاری کشور، ۳۲ دستگاه در پیشگیری 

از وقوع تصادفات و رسیدگی به سوانح 
رانندگی و مصدومان آن نقش دارند و در قانون 
تصریح شده است که دولت به عنوان نهادی 
که منابع مالی و امور اجرایی کشور را در اختیار 
دارد، مسئول هماهنگ کردن این دستگاه ها 
با یکدیگر است، اما متاسفانه در سال گذشته 
و امسال بسیاری از اقدامات لازم برای کاهش 
آمار جان باختگان تصادفات انجام نشده است؛ 
به نحوی که با وجود کاهش آمار تلفات حوادث 
رانندگی در چند سال اخیر، سال گذشته تعداد 
کشته شدگان سالیانه سوانح ترافیکی به اندازه 
۱۰ تا ۱۵ سال گذشته بالا رفت که این عقب گرد 

بسیار نامطلوب است. 
هادیان فر گفته: پیشنهاد ما برای برنامه 
آمار  درصدی   ۵۰ کاهش  توسعه،  هفتم 
جان باختگان تصادفات در طول پنج سال بود، 
ولی دولت در متن لایحه، شاخص ۵ درصد 
برای هر سال یعنی در مجموع ۲۵درصد در 
طول پنج سال را پیش بینی کرده است و این در 
حالی است که در برنامه ششم توسعه، کاهش 
۳۱ درصدی جان باختگان تصادفات پیش بینی 
شده بود که تا سال ۱۴۰۰ به این عدد نزدیک 
شده بودیم، اما متاسفانه در سال ۱۴۰۱ شاهد 
افزایش محسوس آمار کشته شدگان سوانح 
رانندگی و نوعی عقب گرد در این زمینه بودیم. 
به گفته رئیس پلیس راهور فراجا: با وجود 
مکاتبات و پیگیری های پلیس از دستگاه 
اجرایی، متاسفانه شاخص قابل قبولی برای 
کاهش آمار تلفات تصادفات رانندگی در 
برنامه هفتم در نظر گرفته نشده است. او  
افزود: اساسا در طول سال های اخیر بسیاری 
از کارهای اساسی نظیر نوسازی ناوگان، 

تجهیزات و امکانات پلیس، هلال احمر، 
اورژانس و... صورت نگرفته است و با وجود 
تاکیدات مکرر پلیس، توجه لازم به رفع 
نقاط حادثه خیز جاده ها نشده و هیچ اقدامی 
برای ارتقای ایمنی خودروهای داخلی انجام 

نشده است. 
درصد   ۴۹ که  این  بیان  با  هادیان فر 
در  رانندگی  حوادث  کشته شدگان 
بیمارستان ها یا در حین انتقال به مراکز 
درمانی جان خود را از دست می دهند، توضیح 
داده: تقریبا نصف آمار ۱۹ هزار و ۴۹۰ نفری 
کشته شدگان تصادفات رانندگی در سال 
۱۴۰۱، یا در بیمارستان ها جان خود را از دست 
داده اند یا در حین انتقال به مراکز درمانی جان 
باخته اند. بنابراین اگر امکانات و تجهیزات 
بهتر و به روزتری برای بیمارستان ها، اورژانس 
و هلال احمر تهیه شود، بخش زیادی از این 
آمار کاهش پیدا می کند و تاثیر مناسبی بر کم 
شدن عدد مطلق جان باختگان سوانح رانندگی 
در کشور می گذارد. رئیس پلیس راهنمایی 
و رانندگی کشور تاکید کرده: درخواست ما 
از دولت این است که در زمینه کاهش آمار 
تصادفات، جدی تر از قبل وارد میدان شود و 
گام های عملی تر بردارد. ما همان قدر که در 
کشورمان به توسعه توجه می کنیم، باید به 
فراهم کردن زیرساخت های لازم و ارتقای 
سطح ایمنی و امنیت نیز توجه داشته باشیم. 
آمار بالای تصادفات و جان باختگان آن، 
گلایه مندی بحقی است که مردم از پلیس 
دارند و ما هم مکلفیم که این موضوعات را از 
طریق نامه نگاری یا بیان مطالب در جلسات به 

مسئولان دولت منتقل کنیم. 

تلنگـر


